
HET BEGIN DER JODENVERVOLGING

zelfde avond verliet hij Zaandam"). Een gedeputeerde van Utrecht, ir.
F. C. C. baron van Tuyll van Serooskerken van Zuylen, weigerde invulling
en nam ontslag. Voorts werden alle formulieren die door de staf van het
Amsterdams Lyceum ingevuld waren, door het bestuur achtergehouden en
de schoolondervond daar verder geen last van. Overigens waren er niet of
nauwelijks weigeringen, ook niet uit Joodse kring. De ingevulde formulieren
stroomden naar Den Haag toe. Het waren er ver over de tweehonderd-
duizend, daaronder verscheidene van personen die zich korte tijd later als
verzetsstrijders nauwelijks meer konden indenken dat zij de Ariërverklaring
ingevuld hadden. Bij de instellingen voor protestants bijzonder onderwijs
vond die invulling plaats met machtiging van het overkoepelend bestuurs-
college, de Schoolraad; deze zou eveneens spoedig zijn houding herzien.

*

Wat deed de Hoge Raad?
's Lands hoogste rechtscollege zou in bijzondere mate bij alle anti-Joodse

maatregelen betrokken zijn doordat zijn president, mr. Lodewijk Ernst
Visser (wij komen in ons volgende deel nog op hem terug), een Jood was.
Nog geheellos van dat feit waren er verscheidenen in de wereld van het
recht die meenden dat het bij uitstek op de weg van de Hoge Raad lag,
protest aan te tekenen tegen maatregelen die rechtstreeks indruisten tegen
het Nederlandse rechtsgevoel en tegen de Grondwet en die bovendien geen
moment losgemaakt konden worden van wat de Joden in Duitsland sinds
, 3 3 aangedaan was. Vanverschillende kanten werd de Hoge Raad benaderd.
Telders schreef in een brief aan president Visser dat hij de Ariërverklaring
zag als

'het begin van een zeer ernstige inbreuk op de grenzen die aan de bezetters-
bevoegdheid zijn gesteld, een inbreuk die voor talloze Nederlanders onmetelijke
gevolgen kan hebben ... Wat thans van ons wordt gevraagd, is de eerste stap
voor het verwijderen van niet-Ariërs uit door hen beklede ambten ... De
houding van de Hoge Raad in deze is alsprecedent voor alle andere betrokkenen
van het hoogste belang. Dit schrijven strekt er dan ook toe, de Hoge Raad met
aandrang te verzoeken, het vraagstuk in ernstige overweging te nemen en
daarbij het grote principiële belang van de zaak niet bij overwegingen van
opportuniteit of formalisme achter te stellen. Het is natuurlijk gemakkelijker in
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